
PROTOKÓŁ NR LXXXI/2023 

z nadzwyczajnej sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego 

z dnia 27 lipca 2023 r. 

 

Obrady odbyły się w trybie stacjonarnym w Miejskim Ośrodku Sportu i Rekreacji, ul. 

Świętokrzyska 11. Obrady rozpoczęły się o godz. 9.07 

 

W sesji udział wzięli: 

1. Radni RM – zgodnie z załączoną listą obecności (załącznik nr 1a i 1b 
do protokołu) 

2. Wiceprezydent Miasta – Artur Łakomiec 
3. Wiceprezydent Miasta – Krzysztof Kowalski 
4. Sekretarz Miasta – Anna Niedbała 
5. Kierownik Referatu ds. Planowania i Kontroli Wydziału Finansowego UM 
          – Joanna Szwed-Kurek 
 
Nieobecni radni: Agnieszka Buczkowska, Krystyna Dziewięcka. 

 

Ad I/Otwarcie sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego – stwierdzenie 

quorum: 

 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dzień dobry Państwu! Otwieram  
81 (LXXXI) nadzwyczajną sesję Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego.  
Na podstawie listy obecności stwierdzam, że mamy wymagane kworum,  
by podejmować prawomocne uchwały. Proszę Państwa Radnych o zalogowanie się do 
systemu.  
Witam serdecznie Radnych Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego. Witam Panów 
Wiceprezydentów: Artura Łakomca i Krzysztofa Kowalskiego. Witam Panią Joannę 
Szwed-Kurek, Kierownika Referatu ds. Planowania i Kontroli Budżetu oraz wszystkich 
Państwa przybyłych na obrady dzisiejszej sesji, oraz internautów, którzy obserwują 
nasze obrady online.  
Szanowni Państwo, jak zwykle na wstępie te dwie klauzule nieśmiertelne, 
informacyjne. Jedna o ochronie danych osobowych. Wszyscy na pewno pamiętamy, 
ale dla przypomnienia tylko, żeby nie, w swoich wypowiedziach nie podawać nazwisk 
osób trzecich, co do których nie mamy upoważnienia. Bo my jesteśmy osobami 
publicznymi. Nasze dane osobowe są i tak do wiadomości publicznej.  
I druga informacja odnośnie tego, że sesje są nagrywane i transmitowane,  
ale też zgodnie z dyrektywą Parlamentu Europejskiego i Rady Europy. Materiały, które 
są publikowane na stronach samorządu terytorialnego są przystosowane  
dla osób niepełnosprawnych. I zgodnie z tymi aktami prawnymi obrady sesji są 
uzupełniane o napisy dla osób niesłyszących.  

 
 

Ad II/Przedstawienie porządku obrad: 

 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Porządek obrad Państwo otrzymali,  
bo już przechodzimy do porządku obrad. Czy są uwagi Państwa Radnych  
do porządku obrad? Proszę Radny Karol Wójcik.  
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Radny K. Wójcik – Bardzo dziękuję. Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo!  
Ja chciałbym złożyć tutaj wniosek formalny o to, żebyśmy wydzielili, jako osobną 
uchwałę właśnie z uchwały budżetowej, zwiększenia planowanych dochodów o kwotę 
120 tys. zł z przeznaczeniem na dotację podmiotową dla Miejskiego Centrum Kultury 
na organizację Dożynek. Tak, żebyśmy mogli po prostu ten punkt, podobnie jak ten 
dotyczący transportu, tej linii transportowej Ostrowiec Świętokrzyski-Kielce, z 
przystankiem docelowym przed Świętokrzyskim Centrum Onkologii, jako osobny 
punkt, byśmy mogli głosować. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Państwa, czy jest… 
Proszę Radny Dariusz Kaszuba.  
Radny D. Kaszuba – Pani Przewodnicząca. Wysoka Rado. Panowie Prezydenci! 
Szanowni Państwo! Podobnie jak Przewodniczący Klubu Radnych Marka Materka, 
Kolega Radny Wójcik, chciałbym zgłosić wniosek formalny, aby  
z projektu uchwały budżetowej przenieść do osobnego głosowania projekt dotyczący 
dotacji podmiotowej dla Miejskiego Centrum Kultury, czyli pozycję - podpunkt 6. z 
uzasadnienia na stronie 25. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Czy jest, czy są jeszcze 
inne wnioski radnych? Proszę Państwa, poproszę radcę prawnego  
o wsparcie. Ale czy w takiej sytuacji będziemy teraz głosować ten wniosek, który tutaj 
padł na sali przed chwilą? Czy musimy zrobić przerwę techniczną,  
by wprowadzić ten wniosek do systemu? Proszę o informację.  
Radca Prawny – G. Partyka – Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! Panowie 
Prezydenci! Nie ma tutaj formalnego problemu, jeżeli chodzi o przegłosowanie teraz 
wniosku o zmianę porządku obrad. Co prawda, do zmiany porządku obrad  
w czasie sesji zwołanej w trybie nadzwyczajnym na wniosek prezydenta miasta, 
wymagana jest zgoda prezydenta miasta – zgoda wnioskodawcy, na wniosek którego 
sesja została zwołana, czyli prezydenta miasta w tym wypadku. Natomiast tutaj 
jeszcze Pani Joanna Kurek ma uwagę związaną z kwestią techniczną, jeżeli chodzi o 
to wyłączenie, o którym tutaj padły przed chwilą słowa.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. W takim razie zapytam 
Pana Prezydenta Miasta, czy Pan Prezydent?  
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Znaczy, ja bym prosił Panią Kierownik Joannę 
Szwed-Kurek o zabranie głosu.  
Kierownik Referatu ds. Planowania i Kontroli Wydziału Finansowego UM  
– J. Szwed-Kurek – Dzień dobry Państwu! Panie Prezydencie! Szanowni Państwo! 
Uchwała budżetowa jest integralnym materiałem i nie mamy technicznych możliwości 
wyłączyć jednej zmiany. Jeżeli coś miałoby być zmienione, musiałaby być po prostu, 
musiałabym przygotować odrębny materiał uwzględniający konkretną zmianę. Nie 
jestem w stanie tutaj, na tym etapie po prostu dokonać takich zmian w tym momencie. 
Głosujemy nad kompletnym materiałem. Jeżeli, jeżeli po prostu uchwała nie przejdzie, 
jeżeli będą, więc wtedy ja będę mogła, musiała przygotować inną uchwałę budżetową, 
innej treści zmieniającą, w innej kwocie dochody i wydatki. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Proszę, Panie 
Prezydencie.  
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Szanowni Państwo! Pani Przewodnicząca! 
Szanowni Państwo! Ja bym przychylił się do tutaj zdania Pani Kierownik. W związku z 
tym nie możemy tu porównywać uchwały dotującej Powiat Ostrowiecki. Mówimy o 
pierwszym punkcie, który za chwilę będziecie Państwo procedować, ponieważ tak jak 
już Pani Kierownik powiedziała, jest to nie na zasadzie uchwały osobnej, byśmy 
musieli osobną sesję nadzwyczajną dedykować temu zdarzeniu. Także na dzień 
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dzisiejszy proponuję procedować w tym, w tej formie, w jakiej zostało przedstawione 
Państwu. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radny Mateusz 
Czeremcha.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dzień dobry. Dziękuję Pani 
Przewodnicząca. Ja uważam, że głos radcy prawnego jest tutaj bardzo istotny  
i moim zdaniem względy, względy techniczne nie powinny tutaj mieć żadnego 
znaczenia. Jeżeli wymagałoby to przygotowania nowego materiału, to jestem za tym, 
żeby taki materiał powstał i żebyśmy się spotkali o godzinie dzisiaj późniejszej, czy  
w dniu jutrzejszym. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Radny Kamil Stelmasik. 
Radny K. Stelmasik – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! Panowie 
Prezydenci! Jeśli dyskutujemy teraz nad tym, czy Kolegi Karola złożony wniosek, by 
dany punkt w projekcie uchwały budżetowej wyłączyć, to ja zapytam, to też jest 
pytanie do radcy prawnego, czy w przyszłości generalnie, gdy będziemy mieli podobne 
już uchwały, by poszczególne punkty, które są proponowane w projekcie uchwały 
budżetowej, głosować po prostu osobno? Pytanie jest podyktowane moje tym, żeby po 
prostu one tworzyły osobne uchwały. Dlaczego? Ponieważ jest tak, że zbiór tych 
uchwał, które głosujemy, niejako blokowo, jeśli mogę tak się wyrazić, są różne. My 
jesteśmy po to reprezentantami mieszkańców, byśmy głosowali zgodnie z interesem 
miasta, też swoim sumieniem, ale też również przede wszystkim w zgodzie z tym,  
jak służymy jako Radni Rady Miasta temu miastu. I często jest tak, że spotykamy się 
później z recenzowaniem naszej pracy, z tym, jak oddaliśmy głos za tą, czy za inną 
sprawą. I myślę, że byłoby to zasadne, żeby w przyszłości, też szanując, jakby 
autorytet Rady Miasta, taką praktykę wprowadzić. Czy jest to możliwe? To jest moje 
pytanie. Czy jest to możliwe z różnych względów formalnych, prawnych, itd.  
I chciałbym usłyszeć na ten temat odpowiedź.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Radny Karol Wójcik. 
Radny K. Wójcik – To ja również pozwolę sobie, Pani Przewodnicząca, Szanowni 
Państwo, na pytanie do Pani Kierownik, czyli mam rozumieć, że technicznie się to po 
prostu da zrobić, tylko wymagałoby to czasu?  
Kierownik Referatu ds. Planowania i Kontroli Wydziału Finansowego UM – J. Szwed-
Kurek – Rozumiem, że chodzi o wyłączenie tylko tego punktu dotyczącego dotacji dla 
Miejskiego Centrum Kultury, tak? To znaczy uchwała budżetowa pokazuje poziom 
dochodów i wydatków, i jakakolwiek w tym momencie zmiana, wyłączenie któregoś 
punktu zmienia całkowicie  treść uchwały budżetowej. To jest integralny materiał 
składający się z wielu załączników i to znajduje odzwierciedlenie zarówno w uchwale 
budżetowej - wszystkie punkty, jak i wieloletniej prognozie, która też pokazuje 
wszystkim poziom dochodów i wydatków. Nie można wyłączyć jednego punktu. Jeżeli, 
można głosować nad taką treścią uchwały budżetowej, ewentualnie mogę dokonać 
zmiany poprzez no, na kolejnej sesji, jeżeli, jeżeli po prostu usunęlibyśmy te dochody  
i te wydatki z budżetu. Natomiast nie można tego zrobić oddzielnie, przepraszam.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Radny Jerzy Wrona.  
Radny J. Wrona – Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! To, co Pani Skarbnik 
powiedziała nie, nie, nie jest chyba zgodne z faktami, bo Sejmik Województwa 
Świętokrzyskiego wielokrotnie głosował dwie uchwały o zmianę budżetu i dwie 
uchwały o zmianę Wieloletniej Prognozy Finansowej. Skąd się to brało? Na przykład, 
kiedy przez miesiąc przygotowywana zasadnicza zmiana uchwały budżetowej, była 
przygotowana i już dopięta na ostatni guzik, potem okazało się, że zaszła potrzeba i 
jeszcze, bo przetarg rozstrzygnięty, czekał na rozstrzygnięcie, i na kilka dni przed 
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sesją były wnioski budżetowe, i żeby je można było na danej sesji, nie odkładać na 
następną sesję, żeby można było głosować. To była przygotowywana druga 
równoległa uchwała, zmiana uchwały budżetowej Sejmiku Województwa 
Świętokrzyskiego, i jak również Wieloletniej Prognozy Finansowej. Technicznie jest to 
po prostu możliwe. Tak, że tutaj nie zgadzam się z tym, co Pani Skarbnik powiedziała, 
że jest to niemożliwe. To żebyśmy nie byli wprowadzani w błąd, zabrałem głosy. 
Dziękuję za uwagę.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, poproszę jeszcze Panią Skarbnik.  
Kierownik Referatu ds. Planowania i Kontroli Wydziału Finansowego UM – J. Szwed-
Kurek – Przepraszam - ja odnosząc się, ja nie powiedziałam, że to nie jest możliwe. 
Taka kwestia jest możliwa, tylko że wymaga odrębnego projektu uchwały. W związku  
z tym, że to toczy się po prostu poza budynkiem, w którym ja pracuję, no wymagałoby 
to, jeżeli chcielibyśmy podejmować tą uchwałę w dniu dzisiejszym, i jeżeli takie 
decyzje zapadną, ja po prostu musiałabym to organizacyjnie przeprowadzić. Natomiast 
jest taka techniczna możliwość, jeżeli będą takie decyzje.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Pan Prezydent. 
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Szanowni Państwo! Pani Przewodnicząca! 
Szanowni Państwo Radni! Procedujemy. Pytanie było, czy zmieniamy porządek 
obrad? Moje stanowisko na dzień dzisiejszy oczywiście, nie wykluczamy przynajmniej 
w przyszłości, to, co tutaj Pan Radny Kamil Stelmasik zasygnalizował. Ja mam taką 
propozycję, przepraszam, że ja z nią wychodzę do Pani Przewodniczącej  
i Przewodniczących Klubów, żebyśmy w takim razie spotkali się już w dogodnym 
okresie, jeżeli Państwo będziecie dysponować czasem. Będzie Pan Skarbnik, 
będziemy, będziemy w przyszłości rozmawiać na ten temat. Na tą chwilę proponuję 
procedować ten porządek obrad jaki jest przedstawiony dziś.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Radny Marcin Wójcik. 
Przepraszam Marcin Marzec.  
Radny K. Wójcik – Nie ma Radnego Marcina Wójcika.  
Radny M. Marzec – No, ale imię moje, dobra. Pani Przewodnicząca! Ja jeszcze  
w nawiązaniu do wypowiedzi Kolegi Radnego Kamila Stelmasika. To jest bardzo 
zasadne, ponieważ ja bym nie chciał o sobie czytać, tak jak ostatnio w lokalnej prasie 
przeczytałem skandaliczny dla mnie artykuł, gdzie po prostu nigdzie w swojej 
argumentacji, mówię teraz za siebie, ale też jako klub, ale też mówię też o klubie, który 
głosował tak jak my – Klubie Radnych Prawa i Sprawiedliwości. Ja nie usłyszałem 
żadnego argumentu przeciwko świetlicom środowiskowym. Tak się składa, że jest 
punkt IV, jako właśnie jeden z bloku, nad którym głosujemy - zwiększenia 
planowanych dochodów o 160 tys. Zmiana ma na celu zabezpieczenie dodatkowych 
środków na funkcjonowanie świetlic środowiskowych. I potem właśnie wykorzystując 
taką sytuację, że się znajduje taki element i ja głosuję oczywiście blokowo "przeciw", 
gdzie podaję dokładne argumenty, dlaczego jestem przeciw tej uchwale, powołując się 
na kwestie dożynek i tu była o tym dyskusja, nie chcę, żeby ktoś potem 
nadinterpretowywał tego typu sytuacje i mówił, że radny jest jednocześnie przeciwny 
temu, temu, temu i temu. Bo ja absolutnie i ja i jestem przekonany, że koledzy  
i koleżanki, którzy głosowali, nie byli przeciwni zarówno świetlicom środowiskowym,  
jak i  przesunięciom środków tam z ubezpieczenia do MPK, itd. Więc to ma na celu 
właśnie ta zmiana i wydzielenie, bo my chętnie będziemy procedować tą uchwałę 
odrębnie, itd. i się wypowiemy co do swoich ten, ale nie chcemy jednocześnie poprzeć 
tamte, tamte elementy, które są wymienione. I nie bardzo jak blokową mamy to zrobić. 
Bo albo głosujemy nad całością i nam się to podoba, albo nie głosujemy. I to jedna 
rzecz, niestety, ta "kropla dziegciu w beczce miodu", przysłowiowa – powoduje, że 
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potem no ktoś dokonuje, no manipulacji niestety na dużą skalę. No i tego typu rzeczy, 
no naprawdę nie przystoją. Ja bym chciał uniknąć takich sytuacji. Stąd właśnie nasza 
prośba o to żeby to wydzielić, bo postawcie się Państwo w naszej sytuacji i myślę, że 
też byście tak samo zareagowali, gdyby ktoś o was w ten sposób napisał, no 
niezgodny z prawdą sposób. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Ja rozumiem Panie Radny, że czuje się 
Pan w jakiś sposób pokrzywdzony przez media, ale to już jest Pana indywidualna 
sprawa i myślę że jest do rozstrzygnięcia w sporze cywilnym. Tak, że tutaj to, to no tyle 
tylko można na ten temat powiedzieć.  
Proszę Państwa, nie chciałabym przeciągać tej dyskusji, bo będziemy ją jeszcze 
toczyć może pół godziny i do niczego nie dojdziemy. Padły tutaj dwa wnioski konkretne 
o wyłączenie tego jednego projektu, jakby z całej ustawy budżetowej. Ja myślę, że 
wniosek ten trzeba przegłosować. Aha, no tak no słusznie. Czyli jeśli Pan Prezydent 
nie wyraził zgody na zmianę, to znaczy, że musimy głosować w takim kształcie projekt 
uchwały, w jakim on jest. I w takim razie, jeśli jest dyskusja nad projektem tej uchwały, 
to bardzo proszę. Jeśli nie, to będziemy głosować projekt uchwały w takim kształcie,  
w jakim on jest.  
Radny K. Wójcik – Pani Przewodnicząca!  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Panie Karolu. 
Radny K. Wójcik – Dziękuję. Marcin też bardzo ładne imię i cieszę się, że Pani nas 
Przewodnicząca, że tak powiem, jak bliźniaki syjamskie traktuje. Bardzo fajnie, bo 
Marcin to jest fantastyczny Kolega. Ale tutaj Marcin poruszył też tą kwestię. Dołączam 
się do tych słów, jeśli chodzi o te kwestie medialne. Dobrze, że jest zastępca redaktora 
naczelnego, bo będzie okazja o tym, żeby zamienić parę słów nie tylko o ostatnim 
artykule, ale o jeszcze poprzednim. To już sobie gdzieś tam będziemy rozmawiać. 
Myślę, że tutaj tak jak Pani sugeruje, jakieś tam kwestie pozwów cywilnych, itd. To my 
się wszyscy znamy. Szanujmy się. Nie, nie straszmy się sądami, itd.  
Natomiast ja chciałem jeszcze uściślić. Rozumiem, że Pan Wiceprezydent Artur 
Łakomiec, no nie wyraża zgody na to, żebyśmy głosowali w ten wniosek formalny? 
Natomiast jeszcze chciałbym tylko uściślić, czyli formalnie, czyli technicznie po prostu 
takie wnioski formalne można byłoby zagłosować, takie o różnych innych treściach, 
jeżeli Prezydent Łakomiec by się zgodził. Natomiast, bo mamy sesję nadzwyczajną,  
w związku z tym jest taki tryb, natomiast jeżeli będzie zwyczajna sesja, to takie wnioski 
formalne po prostu są, po prostu głosowane bez żadnej potrzeby zdobywania zgody 
od kogokolwiek. To jeszcze jakbyśmy to uściślili, bo z tego co ja zrozumiałem, z tego 
co Pani Kierownik powiedziała, to wynika, że taki wniosek formalny dzisiaj byłby 
głosowany. Oczywiście nie za 5 minut, zapewne, tylko za jakiś czas, ale do tego 
potrzebna byłaby dzisiaj zgoda jeszcze Pana Wiceprezydenta Artura Łakomca. 
Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję.  
Radca Prawny UM - G. Partyka – Panowie Prezydenci! Szanowni Państwo!  
Tak naprawdę tutaj nie ma więcej dygresji. To, co powiedziałem wcześniej:  
do zmiany porządku obrad i, czyli do przegłosowania tego wniosku formalnego  
o zmianę porządku obrad w sytuacji, kiedy sesja jest zwoływana w trybie 
nadzwyczajnym, na dzień przypadający w ciągu siedmiu dni od dnia złożenia wniosku 
o zwołanie takiej sesji, do zmiany porządku obrad wówczas wymagana jest zgoda 
wnioskodawcy, na wniosek którego sesja została zwołana, czyli w tym wypadku zgoda 
Prezydenta Miasta. Jeżeli takiej zgody nie ma, to wniosek o zmianę porządku obrad po 
prostu nie jest głosowany. Natomiast w innej sytuacji taki wniosek może zostać 
przegłosowany bezwzględną większością głosów. Dziękuję.  
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. W takim razie, proszę 
Radny Czeremcha.  
Radny M. Czeremcha – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! No, upór Pana 
Wiceprezydenta Łakomca jest tutaj zadziwiający. Po zmianie osoby zarządzającej 
Urzędem Miasta z Prezydenta Górczyńskiego, który – jak wiemy – jest aresztowany, 
na Prezydenta Łakomca, była widoczna dosyć duża zmiana w stylu prowadzenia 
obrad Rady Miasta. Ale jak widać, Pan Wiceprezydent Łakomiec bardzo szybko 
"wchodzi w buty" Pana Prezydenta Górczyńskiego i odbiera opozycji głos. A tak 
powiem, no nie chciałem tego mówić, ale to powiem to, co mówią ludzie na mieście - 
mówią tak: "Nazwę zmieniliście, ale cyrk jest ten sam". Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Akurat to były słowa nie na temat.  
 
Radni Rady Miasta obradowali według zaproponowanego porządku obrad: 
 

I. Otwarcie sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego – stwierdzenie 
quorum.  

II. Przedstawienie porządku obrad. 

III. Podjęcie uchwał w sprawie: 
 

1) udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Ostrowieckiemu, 
2) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec 

Świętokrzyski na 2023 r., 
3) zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2023 – 2029. 
 

IV. Zamknięcie sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego. 
 
 
Ad II/Podjęcie uchwał w sprawie: 

 
1) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Ja myślę, że przechodzimy  
do porządku obrad w takim razie. Pierwszy punkt, to jest projekt uchwały  
w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Ostrowieckiemu. Tutaj będzie 
autopoprawka dotycząca Dziennika Ustaw. Tam Państwo mają Dziennik Ustaw z 
1634, pozycja z 2022 roku. Należy zmienić na Dziennik Ustaw z 2023 pozycja 1270. 
Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję Budżetu Rady Miasta. Proszę 
Przewodniczącego o zabranie głosu.  
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Komisja Budżetu 
pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę, wobec tego głosujemy. Proszę Karol 
Wójcik.  
Radny K. Wójcik – Pani Przewodnicząca! Bardzo dziękuję. Szanowni Państwo!  
Ja mam takie pytanie. Gdzieś oczywiście szukałem informacji w internecie na ten 
temat, ale chciałbym uzyskać potwierdzenie, czy ta, ile tych linii będzie 
komunikacyjnych, które tutaj są pokazane, czyli Ostrowiec Świętokrzyski - Kielce, 
Ostrowiec Świętokrzyski z przystankiem docelowym w Kielcach przy Świętokrzyskim 
Centrum Onkologii? I czy to są linie bezpłatne dla chorych? Czy to są po prostu linie 
kursowe, gdzie po prostu trzeba będzie kupić bilet? Proszę o takie szczegółowe 
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techniczne informacje, bo no, a jak uzyskam te informacje, to poproszę jeszcze o głos, 
bo podzielę się z Państwem moją refleksją na ten temat. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Jeszcze wyjaśnienia  
na Komisji Budżetu były niewystarczające, chociaż Pan nie był w Komisji.  
Pan nie był członkiem Komisji Budżetu. Tak, że proszę Panie Prezydencie  
o zabranie głosu. Tak, słusznie.  
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! 
Jest ustalona, w tej chwili trwają konsultacje w Starostwie Powiatowym. 
Prawdopodobnie na tą chwilę będą dwa kursy dziennie w granicach 6.00, czyli 5.45 
prawdopodobnie i około godziny 7.00, w obie strony. Tak, że i to będzie przystanek 
docelowy Świętokrzyskie Centrum Onkologii. Będą to kursy, cena biletu będzie, będzie 
operator wybrany. Ustalona cena biletu. Oczywiście wszystkie zniżki, które, które 
przysługują danym pasażerom, będą honorowane. I w ten sposób przystanek 
docelowy będzie w Świętokrzyskim Centrum Onkologii i będzie, jest to linia pilotażowa, 
tak jak już jest napisane w uzasadnieniu, czyli od 1 września do 31 grudnia. Po tym 
czasie Zarząd Powiatu będzie rozważał, czy przedłużenie, czy też ustosunkowanie się 
do uwag pasażerów.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę jeszcze Karol Wójcik.  
Radny K. Wójcik – Bardzo dziękuję. Pani Przewodnicząca. To jest niezwykle budujące. 
Ja myślę, że Panie Prezydencie, tutaj też myślę, że powinniśmy usiąść do stołu  
i myślę, że ja tutaj będę chciał z moimi kolegami klubowymi się do Pana umówić  
i żebyśmy tutaj troszeczkę, mówiąc językiem młodzieżowym, „podrasowali” tą uchwałę 
i tą ideę, bo ona jest jak najbardziej szczytna. Natomiast wydaje się, że być może, 
jeżeli będą takie możliwości finansowe, a wydaje się, że w tym momencie Gmina 
Ostrowiec no pieniądze ma, więc można byłoby tutaj w tym zakresie podziałać. Może 
spróbujmy zastanowić się, no w jakiejś perspektywie czasowej, nie z dnia na dzień 
oczywiście, ale być może warto, żeby taka linia była po prostu tylko dedykowana. Bo 
te moje pytania no, nie wzięły się jakby z powietrza, bo wyobraźmy sobie też taką 
sytuację. Ja wiem, jaka jest intencja. Wiem, że być może dofinansowanie, które Powiat 
Ostrowiecki uzyskał z budżetu Państwa, no pozwala na zrobienie tego, co, co jakby  
w tym momencie, do czego zmierzam. Natomiast, właśnie, być może dedykowane linie 
dla chorych, bo może być taka sytuacja, która się teraz też bardzo często zdarza, że te 
autobusy są przepełnione i ten komfort jazdy, no jest taki, jaki jest. Każdy z nas kiedyś 
jechał na pewno zatłoczonym autobusem, a szczególnie jeżeli ktoś wraca ze 
Świętokrzyskiego Centrum Onkologii po badaniach, po zabiegach, to, to, to jest bardzo 
niekomfortowe. Natomiast mimo wszystko ja się cieszę. Będę popierał tą uchwałę  
z całego serca na pewno wspólnie z moimi kolegami. Cieszę się, bo w jakimś sensie 
wywołaliśmy trochę ten temat, aby zaopiekować się bardziej, zaopiekować się chorymi 
onkologicznie. No i mam nadzieję, że gdzieś te pomysły nadal będą realizowane krok 
po kroku. Ja uważam, że to jest pierwszy krok, a kolejne kroki wspólnie będziemy 
mogli wykonywać ponad wszelkimi podziałami, które gdzieś być może występują 
między, między radnymi, czy też między różnymi opcjami, które w naszym mieście 
funkcjonują. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radna Joanna Pikus. 
Radna J. Pikus – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Szanowni Państwo! Na 
początku odniosę się do słów Radnego Karola Wójcika. Trudno powiedzieć, czy 
Państwo żeście wywołali dyskusję na temat przede wszystkim połączeń  
do Świętokrzyskiego Centrum Onkologii, ponieważ my jako klub, jest to też  
w interpelacjach zawarte, od 2019 r. staraliśmy się przywrócić połączenia  
z godziny 4:45. To był autobus, który dowoził właśnie chorych onkologicznie. Więc, 
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trudno mi powiedzieć, czy to jest wywołanie burzy z Państwa strony. My tutaj się 
staramy, tak jak powtórzę - od 2019 r. występowaliśmy do PKS-u, aby takie połączenia 
były. Dlatego bardzo się cieszę, że Zarząd Powiatu, że Rada Powiatu przychylnie 
starała się bynajmniej znaleźć rozwiązania, które pomogą osobom chorym, osobom, 
które potrzebują wyjątkowo wsparcia. I bardzo dziękuję za to, że taka uchwała w ogóle 
powstała. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy są jeszcze głosy  
w temacie tej uchwały? Proszę Radny Kamil Stelmasik.  
Radny K. Stelmasik – Ja tylko jedno pytanie, może ktoś z Panów Prezydentów będzie 
biegły w tej historii, bo dyskutujemy o bardzo ważnej rzeczy, która dotyczy setek 
mieszkańców tego miasta, czyli wyjazdów do Onkologicznego Centrum w Kielcach i po 
za biegi, i po pomoc lekarską, po opiekę. Wiemy, że kilka lat temu były inicjatywy, były 
spotkania z prof. Góździem w kontekście tego, by w naszym szpitalu otworzyć taki 
punkt podawania cytostatyków, żeby ci ludzie nie musieli jeździć. Czy wiemy na dzień, 
na chwilę obecną, na jakim etapie są te rozmowy i czy, czy to zmierza w dobrym 
kierunku? I czy kiedyś w przyszłości najbliższej w naszym szpitalu taki punkt będzie 
otwarty?  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Panie Prezydencie, o zabranie 
głosu.  
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo!  
W maju rozmawiałem z prof. Góździem, przy okazji jego wizyty tu w Ostrowcu, właśnie 
na ten temat. Kilkukrotnie rozmawialiśmy, ale ostatnia nasza rozmowa była w maju.  
W tej chwili technologia tak poszła do przodu, zresztą mówiliśmy to już na bodajże 
kwietniowej czy czerwcowej sesji, technologia tak poszła do przodu, że cały, cały 
proces podawania cytostatyków, przede wszystkim podawania tych leków do, do 
pomieszczenia, gdzie te cytostatyki się podaje jest to proces skomputeryzowany. Jest 
to, apteka jest przede wszystkim zautomatyzowana bez udziału, bez udziału 
człowieka. To jest jednak problem, który możemy rozwiązać, ponieważ czy to będzie 
kosztowało milion złotych, czy dwa - jesteśmy w stanie, czy środki pozyskać  
z zewnątrz, czy, czy w jakiś sposób wspólnie wszystkimi tutaj gminami, czy, czy z 
terenu powiatu, czy osobami zainteresowanymi przezwyciężyć to. Jedyny problem to 
jest taki, z Profesorem jak rozmawialiśmy, to jest brak lekarzy.  Brak lekarzy 
onkologów, którzy po prostu podawaliby te cytostatyki i brak personelu, personelu, 
który, który mógłby - wykształconego, który mógłby te cytostatyki w takim mieście jak 
Ostrowiec podawać. Ponieważ większość lekarzy raz, że proces kształcenia takiego 
lekarza, już nie mówię lekarza onkologa, ale osoby, która, która mogłaby to sprawnie  
i bezpiecznie robić to jest pięć, około pięciu lat. Pięć, siedem lat. Tak przynajmniej 
Profesor twierdzi, tak rozmawiamy. Nie ukrywam, że nie, nie zaniechaliśmy tych 
rozmów. Jesteśmy umówieni już po wakacjach. Tak, że na pewno ten temat będziemy 
dalej kontynuować. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy są jeszcze głosy? Proszę 
Karol Wójcik.  
Radny K. Wójcik – Ja tutaj chciałem, może nie odnieść się, tylko pochylić czoła też 
przed inicjatywami, które wychodziły z ręki innych radnych. Między innymi Pani 
Wiceprzewodniczącej Joanny Pikus. Bardzo dobrze, bo to są rzeczy, które są ponad 
wszelkimi podziałami. Tutaj, jakby nie ma najmniejszej wątpliwości i najmniejszej 
dyskusji. Troszkę do tego, co powiedział Kamil Stelmasik, Radny Kamil Stelmasik. 
Rzeczywiście taki punkt byłby wskazany. Oczywiście to, co powiedział Pan Prezydent 
Łakomiec, że tutaj może być pewien problem, jeśli chodzi o specjalistów, czyli 
konkretnie o lekarzy onkologów. Natomiast bardzo budujące jest to i o to zabiegaliśmy, 
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i będziemy zawsze o to zabiegać, ale dobrze, że Pan Prezydent to powiedział, że 
finansowo jesteśmy w stanie to dźwignąć, bo jeszcze do niedawna była retoryka, że 
no, może to jest główna, główna przeszkoda. Dobrze, że jesteśmy w stanie, jeżeli no 
będzie taka w ogóle możliwość, prawda? Bo, bo to też trzeba jakby realnie na to 
patrzeć. Natomiast, jeżeli ktoś byłby zainteresowany szeroko zakrojonymi projektami 
dotyczącymi utworzenia w Ostrowcu, w szpitalu powiatowym, w Ostrowcu 
Świętokrzyskim de facto oddziału onkologicznego - dziennego oddziału 
onkologicznego, to taki projekt został swego czasu złożony w roku 2015 i z tego co 
pamiętam, pewnie większość z Państwa, może wszyscy, którzy wtedy byli radnymi, 
tego typu działania popierały. Pomysłodawcą, inicjatorem był ówczesny Dyrektor 
szpitala Jarosław Seweryński i uzyskał poparcie w tej idei wszystkich włodarzy  
z terenu Powiatu Ostrowieckiego. Więc jakby te plany, te projekty one na pewno 
gdzieś tam są. Myślę, że warto sięgnąć do doświadczenia ludzi, którzy w o wiele 
trudniejszych warunkach, bo wiele lat temu tym tematem zaczęli się zajmować  
i obyśmy tylko nie przespali tego czasu, tej energii, która na pewno jest, bo ja wierzę  
w to głęboko, że przy wizji, oczywiście rozłożeniu tego w czasie gdzieś finalnie na 
horyzoncie na pewno jesteśmy w stanie ten cel osiągnąć. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Ja myślę, Szanowni Państwo 
Radni, że zdrowie to jest ponad wszystko i nie pamiętam takiej sesji, żebyśmy nie byli 
jednomyślni co do uchwały, jeśli chodzi o zdrowie. Tak, że zawsze będziemy dbać na 
pewno o zdrowie naszych mieszkańców, bo to jest priorytetowa sprawa i tu chyba nie 
ma w ogóle co nawet dyskutować na ten temat. Ja myślę, że przejdziemy już do 
głosowania tego projektu uchwały odnośnie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi 
Ostrowieckiemu. Kto jest za podjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto 
jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk  
i podnosi rękę. Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej 
Powiatowi Ostrowieckiemu (imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 2  
do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXXI/84/2023 – załącznik nr 3 do protokołu. 

 
2) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały zmieniający 
uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na rok 
2023. Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję Budżetu Rady Miasta. Proszę 
Panie Przewodniczący o podanie nam opinii komisji.  
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka –  Pani Przewodnicząca! Komisja 
Budżetu pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy są pytania do projektu tej 
uchwały? Proszę Radny Mateusz Czeremcha.  
Radny M. Czeremcha – Pani Przewodnicząca! Państwo Radni! Panie Prezydencie! Ja 
mam takie pytanie w związku z tym, że dożynek wzbudza tyle emocji wśród 
mieszkańców. Chciałem zapytać, jaki jest, jaki jest planowany termin tych dożynek?  
I czy ten termin był konsultowany z innymi gminami naszego powiatu? Czy, czy ma 
Pan Prezydent też wiedzę, w jakich terminach gminy organizują swoje dożynki? 
Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radny Dariusz Kaszuba.  
Radny D. Kaszuba – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Panowie Prezydenci! 
Szanowni Państwo! Pytań mam kilka związanych z projektem tej uchwały, ale może 
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zacznę od rzeczy najważniejszej. Czy Pani Przewodnicząca przegłosowała porządek 
dzisiejszej sesji? Bo w tej chwili głosujemy nad rzeczami, które nie zostały przyjęte 
porządkiem sesji nadzwyczajnej na dzisiejszym spotkaniu.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Ale jeśli, Panie Radny, nie ma zmian do 
porządku, to się porządku nie głosuje.  
Radny D. Kaszuba – Doprawdy?  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Panie Radco, proszę zabrać głos w tej 
sprawie.  
Radny D. Kaszuba – Były wnioski formalne, one zostały odsunięte. Myślałem,  
że porządek w tej sytuacji powinien zostać również przegłosowany.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Nie.  
Radny D. Kaszuba – Dobrze, skoro nie, to może przejdę do pytań, jeśli można, będąc 
jeszcze przy głosie, dziękuję. Szanowni Państwo! Rzeczywiście głos Kolegi Radnego 
Stelmasika i Kolegi Radnego z Klubu Materka były głosami, które sugerowały, aby  
w przyszłości uchwałę budżetową rozbijać na poszczególne elementy. To ma głębszy 
sens, skoro dzisiaj jest to niemożliwe, skoro Pan Prezydent nie wyraził zgody, skoro 
technicznie są jakieś przeszkody po temu, nic nie stoi na przeszkodzie, abyśmy  
w przyszłości mieli okazję decydować o tym, że uchwała budżetowa jest rozbita na 
poszczególne punkty, bo wtedy łatwiej uniknąć kontrowersji i jakiś innych przekłamań, 
które mają miejsce albo w prasie lokalnej, albo chociażby w doniesieniach z sesji 
powiatowej, gdy mówi się, że tylko jeden klub radnych głosował przeciwko tej uchwale, 
która upadła tydzień temu.  
Proszę Państwa, wracając do tematu. Otóż, ja w swojej wypowiedzi 19 lipca mówiłem 
o kwotach pozostających wolnymi w projekcie uchwały budżetowej i porównując 
drobiazgowo projekt uchwał sprzed kilku dni i dzisiejszy na pewno bez zmiany 
pozostała ilość podmiotów, które miały być wyłonione w drodze konkursu. To znaczy 
tych podmiotów jest pięć. Niestety, ku mojemu zdziwieniu kwestia kwot 
przeznaczonych na właśnie realizację zadań dla podmiotów, które mają być wyłonione 
wynosiła 305 tys., ponad 305 tys. zł., zaś w projekcie tej uchwały to jest 217, również 
ponad 217 tys. zł. I tak, no nie dziwi mnie pojawienie się zmiany w zakresie kultury 
fizycznej i sportu, bo doszła dotacja w wysokości 8 tys. na klub szachowy "Hetman", 
zaś zaciekawiło, zaciekawiło mnie to, iż zmienione zostały środki przeznaczone, no 
właśnie na świetlice środowiskowe z 250 na 170 tys. zł. w projekcie tej uchwały.  
A więc 80 tys. zł przesunięte przechodzą na konto Polskiego Czerwonego Krzyża. 
Chciałbym zapytać, na jakie zadanie te środki zostały przesunięte i dlaczego 
zmniejszono środki na funkcjonowanie świetlic środowiskowych z 250 tys. na 170 tys. 
zł. Bardzo bym prosił o odpowiedź.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy są dalsze pytania jeszcze 
ze strony państwa radnych? Proszę Marcin Marzec.  
Radny M. Marzec – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Szanowni 
Państwo! Panowie Prezydenci! Ja powiem w ten sposób, też oczywiście  
do newralgicznego tematu dożynek się cofnę. Rzeczywiście, pytanie Kolegi tu jest 
zasadne - Mateusza Czeremchy, bo zdaje się, że niekoniecznie takie do nas docierają 
sygnały, że niekoniecznie ten termin był konsultowany i w ogóle organizacja tych 
dożynek na poziomie powiatowym była konsultowana z samorządami gminnymi, gdzie 
jednak pewne tradycje przez wiele lat się utarło i było to przechodnio realizowane w 
różnych gminach, no w Ostrowcu, zdaje się, że - nie wiem, czy nigdy, ale przez wiele, 
wiele, wiele, wiele lat takiej, takiego wydarzenia nie było. Ale do sedna.  
Wracając jeszcze do rzeczywiście poprzedniej sesji, argumentacji zarówno Prezydenta 
Artura Łakomca, jak i Pani Starosty, na wczorajszej sesji powiatowej, no naprawdę 
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dziwi mnie popełnianie podstawowego błędu logicznego w argumentacji Państwa, bo 
jesteście naprawdę osobami no na jakimś tam poziomie i wiedzy, ale też  
i doświadczenia i inteligencji, i podawanie danych statystycznych, że Ostrowiec ma 
więcej rolników, niż Waśniów, czy Bałtów - to ja Państwu powiem w ten sposób - Berlin 
jest bardziej polskim miastem, niż Ostrowiec. Wiecie dlaczego? Bo tam jest 180 
tysięcy Polaków. To jest tego typu argumentacja. To jest tego typu argumentacja. To 
jest nadinterpretacja, nie odniesienie się do danych w sposób po prostu statystycznie 
proporcjonalny, tylko bierzemy w wartościach bezwzględnych. W Brazylii mieszka  
2 mln Polaków. To wychodzi na to, że Brazylia ma tyle, tyle, tyle, czy Chicago i tak 
dalej, że to są bardziej polskie nacje niż, niż, no znaczy nacje, bardziej polskie ośrodki, 
niż Warszawa na przykład, czy Kraków, czy Wrocław. No, to jest, to jest argumentacja 
naprawdę dziwna i nikt nie wmówi mi, że nie jesteśmy miastem o tradycjach 
hutniczych. Każdy z Państwa ma w swojej rodzinie czy, czy sąsiadów, czy bliskich 
kogoś, kto pracował w Hucie albo w zakładach metalurgicznych, jakiś 
współpracujących. Podejrzewam, że niewielu z nas ma znajomych, którzy na przykład 
hodują trzodę chlewną w Ostrowcu, albo uprawiają proso, czy kukurydzę. To tak 
odnosząc się do Państwa argumentacji, która no dla mnie jest po prostu kuriozalna. 
Natomiast, dziwi mnie kwota tych, tych, którą chcemy przeznaczyć. Jeżeli już się 
upieracie, bo widzę, że, że mimo, mimo porażki w głosowaniu kilka dni temu, Upieracie 
się Państwo przy takim stanie rzeczy. Dobrze. Ja powiedziałem, ja nie mam nic 
przeciwko dożynkom, tylko po pierwsze, dlaczego nie konsultowano tego z gminami  
i dlaczego tak, skąd taka w ogóle wysoka kwota organizacji tego wydarzenia? Co tam 
jest przewidziane, że my dokładamy do tej imprezy takie środki finansowe? Czy jest to 
naprawdę racjonalnie skrojone? Czy, no nie wiem. Czy te dyplomy, puchary, ordery, 
odznaczenia dla pszczelarzy i sadowników, i działkowców są tak drogie, że musimy 
tyle pieniędzy wydawać? Czy nie można by tego jakoś bardziej racjonalnie 
zaplanować? Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę, Panie Prezydencie  
o zabranie głosu.  
Wiceprezydent Miasta - A. Łakomiec - Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! Ja 
chciałem tylko powiedzieć, że już nie będę komentował, co to Pan Radny Czeremcha 
powiedział. Powiem tylko tyle, że zdecydowałem się dzisiaj nie zmieniać tej uchwały, 
ponieważ, a wcześniej zaznaczyłem, że przed każdą sesją, czy przed – ustalimy sobie 
też z Przewodniczącymi, tu Pani, pod przewodnictwem Pani Przewodniczącej -  
z Przewodniczącymi Klubów, jeżeli zechcą, będziemy procedować tak budżet, jak 
żeby, żeby kontrowersji nie wzbudzał, jak te dożynki nasze. I chcę powiedzieć tak, 
odpowiadając na pytanie, czy były konsultowane z gminami? Wstępnie tak, może nie 
wiem, czy ze wszystkimi, bo trudno mnie na to odpowiadać. Za chwilkę może jakieś 
szczegóły się dowiemy. Na pewno jest tradycją, żeby przed dożynkami wojewódzkimi 
się odbyły. Dożynki wojewódzkie są dziesiątego bodajże września, więc ten termin jest 
ostateczny. Mówimy o terminie 3 września. Odpowiadając na pytanie. I, czy wydamy te 
się te 70 tys. czy te 120 tys. łącznie, nie, nie potrafię w tej chwili powiedzieć. Mam 
nadzieję, że nie wydamy tych wszystkich środków i oszczędnie do tego podejdziemy, 
bo taki mamy plan. Ale żeby się przygotować - jakiś budżet, musimy sobie 
zaplanować. Co do pytania było, jeszcze co do argumentacji, nie ukrywam, do Pana 
Przewodniczącego, że tak porównujemy i niby jest to. Powiem szczerze, że w Berlinie 
byłem na Dniu Polskim bardzo hucznie obchodzonym i też jakiś budżet ten Dzień 
Polski miał, też Polacy wystawiali. Już nie mówię o Chicago, gdzie jest cały tydzień 
Polski i o różnych festiwalach polskości, począwszy od parady Kazimierza Pułaskiego, 
skończywszy na różnego rodzaju akcentach w każdym polskim mieście. Ja miałem 
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wczoraj drodzy Państwo, przyjemność spotkania się o godzinie 16.00, nawet powiem  
z Dyrektorem Świętokrzyskich Ogrodów Działkowych i ze wszystkimi prezesami 
naszych ogródków działkowych. Jedenaście tych ogrodów jest. Dwanaście fizycznie, 
ale jeden jest podzielony na dwa ogrody. I wszyscy entuzjastycznie przyjęli. Nie było 
żadnej krytyki Państwa, czy głosowaliście, czy nie. W ogóle też nie było tematu. Więc 
wydaje mi się, że to uhonorowanie rolników naprawdę z Ostrowca, ja nie wiem skąd 
takie emocje i co się dzieje, ale tak jak powiedziałem niejednokrotnie - Rada Miasta 
jest świętem demokracji. Każdy ma prawo głosować. Mówię dzisiaj, niestety nie 
możemy podzielić tej uchwały ze względu na to, że będziemy procedować, też w tej 
uchwale jest procedowanie między innymi e-obywatel, gdzie już powinniśmy 
praktycznie zapłacić te środki, jest dużo innych. Od 1 września właśnie ruszają 
świetlice tutaj odpowiadając Panu Przewodniczącemu Klubu Panu Dariuszowi 
Kaszubie. Do PCK-u, to właśnie jest też ta, na świetlice środowiskowe, ale zaraz tu 
oddam głos Panu Naczelnikowi, to już szczegóły powie. Bardzo proszę, Panie 
Naczelniku o zabranie głosu w sprawie świetlic środowiskowych.  
Naczelnik Wydziału Edukacji i Spraw Społecznych – J. B. Malinowski - A teraz? Tak, 
teraz słychać. Sprawa wygląda w następujący sposób. Ta pozycja obejmuje dwa 
konkursy, w sumie, łącznie. Pierwszy konkurs, to był konkurs na prowadzenie świetlic 
środowiskowych w okresie styczeń-czerwiec. I drugi okres, to jest okres lipiec-sierpień. 
I drugi konkurs, to jest świetlica środowiskowa na os. Koszary prowadzona w dawnej 
szkole podstawowej numer 12. Świetlice w naszych szkołach, w okresie styczeń-
czerwiec i lipiec-sierpień, konkurs wygrał Polski Czerwony Krzyż. I to są kwoty w 
wysokości bodajże, w sumie łącznie razem 255 tys. zł. Czyli ten konkurs styczeń-
czerwiec, potem dwa miesiące wakacji plus świetlica na Koszarach. Tutaj 
wprowadzamy środki w związku ze zwiększeniem planu dochodów ze sprzedaży 
zezwoleń na sprzedaż alkoholu o 160 tys.. I te pieniądze będą przeznaczone na 
konkurs, który powinniśmy ogłosić lada dzień, na prowadzenie świetlic 
środowiskowych w naszych ośmiu szkołach podstawowych w okresie wrzesień-
grudzień 2023 r. Tak to powinno wyglądać. No i tak, tak to jest. Oprócz Polskiego 
Czerwonego Krzyża i szkoły na Koszarach - naszych świetlic, które my finansujemy - 
środowiskowych, nie prowadzi żaden inny podmiot.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Czy są jeszcze pytania? 
Proszę, Radny Jerzy Wrona.  
Radny J. Wrona – Pani Przewodnicząca! Chciałem zauważyć, że dzisiaj Pan 
Prezydent sobie bardzo jednoznacznie zaprzeczył. Bo w ostatniej wypowiedzi 
powiedział, że Rada Miasta może swobodnie głosować. Natomiast w poprzedniej 
wypowiedzi powiedział, że nie zgadza się na głosowanie nad porządkiem obrad. Po 
prostu mamy, mamy, mamy procedować taki porządek, jaki on przedstawił. Tak, że 
prośba do Pana Prezydenta, żeby był konsekwentny w swoich wypowiedziach,  
a przynajmniej nie wprowadzał w błąd wszystkich. Dziękuję za uwagę.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wydaje mi się, Panie Radny,  
że co innego jest głosowanie nad zmianami do porządku obrad, a co innego 
głosowanie dowolne już konkretnej uchwały z porządku obrad. Tak, że myślę,  
że to są dwie różne rzeczy. Takie jest moje myślenie. Proszę, Panie Radny Jerzy 
Wrona. Proszę.  
Radny J. Wrona – Pani Przewodnicząca! Bo, ta wypowiedź ostatnia Pana Prezydenta 
zaprzecza temu, bo mógł się zgodzić na głosowanie. Nie zgodził się. I Pan Prezydent 
powiedział, że tutaj możemy swobodnie jako radni głosować. Niestety, muszę 
stwierdzić z przykrością, że w kwestii - ja nie mówię, jakbym głosował. Natomiast, Pan 
Prezydent po prostu wykorzystał swoje uprawnienia, oczywiście, jak najbardziej. Tutaj 
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radca prawny potwierdził. Ale mógł wyrazić zgodę na głosowanie. Nie wyraził tej zgody 
i to jest fakt. Musimy to odnotować, że to jest fakt. Dziękuję za uwagę.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Radny Marcin Marzec.  
Radny M. Marzec – Trzy takie krótkie pytania, Pani Przewodnicząca. Czy stało coś na 
przeszkodzie, żeby nasi ostrowieccy, nieliczni rolnicy, czy bardziej liczni działkowcy, 
czy pszczelarze byli odznaczeni na owych dożynkach, na przykład, które odbywałyby 
się w Gminie, powiedzmy: Ćmielów, Bałtów, Waśniów, czy Kunów, bo nie wiem, gdzie 
tam miały się teraz odbywać? Czy to jest, bo taki był też argument, że dlatego 
organizujemy w Ostrowcu, bo chcemy tych ludzi odznaczyć. No myślę, że te 
miejscowości ościenne są częścią składową powiatu, są oddalone dosłownie o kilka 
kilometrów, co stało na przeszkodzie, żeby Powiat odznaczył te osoby podczas 
dożynek, które odbywałyby się jednak na typowo wiejskim obszarze, tradycyjnie 
związanym z tego typu obrządkiem? Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radny Aron Pietruszka.  
Radny A. Pietruszka – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Panowie Prezydenci! 
Szanowni goście! Ja nie miałem okazji być na poprzedniej sesji, ale przysłuchiwałem 
się bacznie w Internecie. Ja nie wiem, czemu te dożynki wywołują tyle emocji, jakby to 
było, nie wiem, przynajmniej trzynastodniowa, czy czternastodniowa impreza 
pochłaniająca miliony złotych. Jako największe miasto, jako największe miasto gminy, 
przepraszam, Powiatu Ostrowieckiego, mamy szansę gościć wszystkie gminy w sercu 
tego Powiatu, czyli w naszym mieście Ostrowcu. Jest to powód do dumy. Tradycja, 
tradycję trzeba unowocześniać z czasem i iść z duchem czasu. Nigdy w Ostrowcu nie 
było takich dożynek. Moim zdaniem, jest to naprawdę fantastyczna impreza  
i edukacyjna, i ekologiczna, proekologiczna, która odbędzie się w naszym mieście. 
Liczę na to, że wszyscy, wszyscy zaproszeni goście przybędą i będą uczestniczyć  - 
wszystkie, gminy będą uczestniczyły w tych dożynkach. Nie widzę również, bo 
przysłuchiwałem się poprzedniej sesji - aspektów politycznych w tych dożynkach. To 
jest święto rolników. Święto plonów, święto również kościelne, gdzie odbędzie się 
msza święta. Wszystko będzie odbywało się zgodnie z harmonogramem. 
Harmonogramem, którym odbywają się w innych gminach i nic tutaj nie widzę, żeby 
było zmienne w Ostrowcu Świętokrzyskim, gdy będzie organizacja tego. Dlatego ja nie 
rozumiem, czego to budzi tyle emocji? Naprawdę, będziemy mogli gościć fajną 
imprezę, której nigdy w tym mieście nie było, a jesteśmy największym miastem w 
sercu Powiatu Ostrowieckiego. Naprawdę, ugośćmy wszystkie gminy, przybyłych 
mieszkańców okolicznych gmin. Pokażmy się z dobrej strony, jako gospodarz tych 
dożynek. Tak, że dziękuję serdecznie za wysłuchanie mnie. To było takie moje, tak, 
drugim miastem w województwie właśnie jesteśmy. Czego zawsze, zawsze były te 
dożynki w Ćmielowie, w Waśniowie, w Kunowie? Czas na Ostrowiec. Owszem, 
zgadzam się z Państwem,  nie mamy jakichś ogromnych tradycji rolniczych. Jesteśmy 
gminą typowo hutniczą, przemysłową, ale nie przeszkadza to temu, aby jako 
największe miasto powiatu, w sercu Powiatu Ostrowieckiego te dożynki się odbyły. Dla 
mnie jest to tylko powód do dumy. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Szanowni Państwo Radni mam ogromną 
prośbę, jeśli chcemy dyskutować na temat dożynek, to wyraźmy to w głosowaniu, bo 
to już się mija w ogóle z celem jakimkolwiek, bo widzę, że nikt nikogo tu nie przekona, 
co do tego, czy mamy te dożynki robić, czy nie. Wyrazimy to w głosowaniu. Jeśli są 
inne pytania do projektu tej uchwały, no to proszę bardzo. Proszę Kolega Karol Wójcik.  
Radny K. Wójcik - Bardzo dziękuję. Pani Przewodnicząca! Ja myślę, że możemy się 
wypowiadać na temat uchwały i tego, co jest tam zawarte, tak mi się wydaje, bo tutaj 
dzielimy się, radni się dzielą z różnych opcji, jakimiś tam swoimi refleksjami, więc i ja 



14 
 

sobie pozwolę na to. Dobrze, że już nie idziemy w tą retorykę, że może, być może ktoś 
to przemyślał, że jesteśmy gminą, gdzie tam są rolnicy, bo sami debatując nad 
raportem mogliśmy się, mogliśmy przeczytać tam taką informację, że trend w ogóle, 
jeśli chodzi o grunty rolne w Ostrowcu Świętokrzyskim, jest malejący, więc jakby no to 
są, to są jakby ustalenia tutaj urzędu, więc jakby, no ja to biorę jako fakt, więc, tutaj z 
faktami się nie dyskutuje, tak. Więc jakby to jest taka tylko moja uwaga, bo taka 
informacja się znalazła w raporcie o stanie Powiatu. Żeby nie było później - dobrze, że 
jest przedstawiciel jednego z medium - gazety, która dość mocno tutaj się na ten temat 
wypowiadała. I tutaj Kolega Marcin też trochę w imieniu naszego klubu powiedział, że 
same dożynki nam nie przeszkadzają. Ja sam mam w rodzinie bardzo ogromne 
tradycje rolnicze. Moja rodzina się wywodzi ze środowisk rolniczych. Nie wiem, co 
takiego śmiesznego jest, Panie Kolego Radny Strojny? Powiem więcej, mój dziadek 
był działaczem Ludowego Ruchu Niepodległościowego całym sercem i za to płacił  
potężną cenę. Więc te zarzuty, które się gdzieś tam pojawiają, te uśmiechy to proszę 
Państwa, naprawdę - szanujmy się. Natomiast odnosząc się już jakby do samych 
dożynek, bo pewnie to będzie przegłosowane. I rzeczywiście tak, jak Pani mówi tutaj, 
pewnie one się odbędą. Natomiast, ja mam takie pytanie, bo doszły nas takie 
informacje, że Gmina Ćmielów również 3 września organizuje dożynki gminne. Nie 
wiem, czy Państwo mają te informacje, czy, czy one gdzieś tam, czy to nie jest może 
prawda? Nie wiem, jakbyśmy mogli to zweryfikować. No i trzeciego września też 
Miejskie Centrum Kultury zdaje się organizuje jakieś wydarzenie związane  
z kulturą ludową. Więc, nie trzeciego? Gdzieś, gdzieś takie informacje. Ja tylko pytam. 
Ja tutaj nie, nie, nie mówię, że być może tak jest, tylko, tylko jakby zwracam uwagę, że 
taka impreza, takie wydarzenie dotyczące właśnie kultury ludowej też będzie 
realizowane. Więc, więc jakby tutaj natomiast, no ten Ćmielów, tak - tu jest znak 
zapytania, bo jeżeli byłoby tak, że mamy dożynki gminne i mamy dożynki powiatowe  
w dwóch różnych miejscach, no to trzeba byłoby się zastanowić, jak tutaj tych rolników 
z Gminy Ćmielów, w jakiś sposób, no nie wiem, nie wiem zaprosić, czy pogodzić te 
dwie imprezy, jeżeli taka sytuacja rzeczywiście jest. To dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Szanowni Państwo Radni! Ja tylko chcę 
Państwu przypomnieć, że istnieje taki, taki prawny dokument, w którym się mówi o 
tym, ile razy możemy zabierać głos podczas sesji. Jest to dwa razy. Ja już tu 
pozwoliłam sobie po kilka razy Państwu głosu udzielić. Przedłużamy tą dyskusję w 
nieskończoność. W tej chwili praktycznie mogłabym już każdemu głos zabrać, bo to 
jest pierwszy głos, drugi głos i na tym koniec. Konkretnie i merytorycznie. Przy raporcie 
możemy rozmawiać, ile chcemy. Tylko i wyłącznie. Natomiast, przy wszystkich innych 
dokumentach dwa razy zabieramy głos. Więc proszę Państwa, no ta dyskusja, tak jak 
powiedziałam - się przeciąga w sytuacji, kiedy zagłosujemy nad projektem uchwały. 
Każdy swoją wolę wyrazi i po prostu zakończymy ten temat, bo to jest już widzę, że, 
że, że zmierzamy w jakimś dziwnym kierunku. Proszę Radny Dariusz Kaszuba.  
Radny D. Kaszuba – Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Szanowni 
Państwo! Panie Prezydenci! Jako, że najpierw pytałem o świetlice środowiskowe i 
kwestie finansowe, to teraz może w innym temacie, ale cały czas w tym samym 
punkcie uchwały. Dlatego po raz wtóry powtarzam, iż pomysł Kolegów Radnych na 
rozdzielenie poszczególnych punktów uchwały budżetowej jest bardzo zasadny, bo 
możemy, trzeba w przyszłości zderzyć się z tym, że mamy na przykład do jednego 
worka przysłowiowego wrzucone remonty dróg, dotacje onkologii, jak i kupno złotego 
roweru dla doręczyciela Urzędu Miasta, na przykład. I co wtedy? Też głosujemy 
razem, prawda? Więc no, może nie idźmy w tę stronę, zaś pomyślmy w przyszłości  
o rozdzieleniu uchwały budżetowej. Tutaj prośba także do osób odpowiadających za 
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przygotowanie treści tej uchwały. Zaś wracając do kwestii projektu uchwały, który 
mamy procedować - rzeczywiście, dożynki są tym punktem zapalnym. Fakty są takie, 
że to, co powiedział Kolega Radny przed chwilą, Gmina Ćmielów w porozumieniu  
z innymi gminami sąsiednimi zaplanowała na 3 września dożynki u siebie. My nie 
wiemy, dlaczego 3 września jest także, tą datą u nas. I czy te imprezy się rozbiją na 
dwie osobne, czy wiemy już w ogóle, gdzie będą organizowane, czy na Rynku, czy 
ponoć jednak w parku, bo też danych na ten temat nie ma konkretnych. Niemniej 
jednak warto jeszcze przypomnieć chociażby fakt, skoro mówimy o Gminie Ćmielów, 
to zmienię trochę kierunek i powiem o Gminie Bałtów, bo według raportu na 2022 rok 
Gmina Bałtów ma prawie połowę gruntów ornych. To świadczy oczywiście, to 
przekłada się na liczbę osób zajmujących się rolnictwem, a więc jest to około 50%, bo 
z ponad 10 000 ha to 4 973 hektary, to są grunty orne. W przypadku naszej gminy, 
Gminy Ostrowiec Świętokrzyski to ta ilość wynosi nieco ponad 1000 ha, dokładnie 
1075, ale do tego jeszcze zalicza się sady, łąki, trwałe pastwiska, trwałe, więc nie są to 
sensu stricte grunty orne. Dlatego troszeczkę dziwny jest ten pęd do organizowania 
całej imprezy w Ostrowcu Świętokrzyskim, przy wyznaczeniu uprzednio 
wcześniejszym terminu dożynek w Ćmielowie i zgraniu tego z sąsiednimi gminami. Nie 
wiem, czy to nie będzie jakiejś sprzeczności organizacyjnej, czy rolnicy się podzielą, 
czy terminy zostaną zmienione, czy miejsce zostaje wyznaczone? Jedno jest pewne, 
że jest tu chyba troszeczkę pewne zamieszanie i brak uzgodnień z sąsiednimi 
gminami, co jeszcze dodatkowo potęguje zamieszanie. Jeszcze przytoczyłem te dane 
w celu zrozumienia, że są gminy, które niejako dysponują większą ilością osób 
zajmujących się rolnictwem. Dlatego też organizowanie przez te gminy dożynek jest 
jak najbardziej zasadne, zaś nie wiem, czy wszyscy Państwo pamiętacie wypowiedzi z 
niedawnej sesji  powiatu, gdzie mówiono również o tym, że zaproszenie rolników z 
sąsiednich gmin, przecież to nie są delegacje dwuosobowe, przy pewnych 
trudnościach komunikacyjnych również będzie wyzwaniem logistycznym dla 
zorganizowania całego przedsięwzięcia. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Radny Mariusz Łata.  
Radny M. Łata - Szanowni Państwo! Ja absolutnie tutaj nie będę dyskutował czy 
potrzeba jest, czy nie potrzeba. Jako mieszkaniec Powiatu Ostrowieckiego chciałbym  
i życzyłbym sobie, żeby takie dożynki na początku następnej kadencji - usiedli sobie 
włodarze wszystkich gmin razem ze Starostą i ustalili, żeby w każdej gminie Powiatu 
Ostrowieckiego, co roku gdzie indziej, cyklicznie były takie dożynki organizowane. 
I żeby Ostrowiec Świętokrzyski, Gmina  Ostrowiec Świętokrzyski nie była wykluczona 
z tego. Tego, bym sobie życzył.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Radny Mateusz Czeremcha. 
Radny M. Czeremcha – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! No i już teraz wiemy, 
dlaczego pomysł dożynek budzi tyle emocji i kontrowersji. Bo, Panie Prezydencie 
Łakomiec, no stawia nas Pan w takiej sytuacji, że zachowujemy się jak "słoń  
w składzie porcelany". To znaczy, w sposób niewłaściwy, niedyplomatyczny. Dlatego, 
że dublują się terminy dożynek w jednej z gmin Powiatu Ostrowieckiego z dożynkami, 
jakie są planowane, planowane w Ostrowcu. A z czego to wynika? Wynika to stąd, że 
nigdy do tej pory dożynki gminne w Ostrowcu się nie odbywały. I z tego, co mi 
wiadomo, i taka była praktyka w latach poprzednich, wójtowie i burmistrzowie gmin 
wiejskich i miejsko-wiejskich naszego powiatu, uwzględniali między sobą terminy 
dożynek. Ostrowiec w tym udziału nie brał, w tych uzgodnieniach. Jak myślę, w tym 
roku również. Dziwi mnie tylko postawa Pani Starosty, bo pani Starosta musiała 
wiedzieć w jakich terminach gminy zaplanowały swoje dożynki. Pan Prezydent mówi, 
że chcemy zrobić te dożynki przed dożynkami wojewódzkimi. Bo tu jest duży 
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dysonans, Panie Prezydencie, bo Pan chciałby te dożynki zrobić przed dożynkami 
wojewódzkimi, a nie po. Natomiast, mieszkańcy Gminy Ćmielów też chcieliby, żeby ich 
dożynki odbyły się przed dożynkami powiatowymi, a nie po tych dożynkach. I jeżeli 
zdublują się te terminy dożynek w Gminie Ćmielów, tzn. trzeciego września  
i w Ostrowcu, to podzielimy środowisko rolnicze, rolników, pszczelarzy, działkowców  
z naszego powiatu. No, ci rolnicy nie będą już wiedzieli, gdzie te dożynki się odbywają 
- czy w Ćmielowie, czy w Ostrowcu. No, to jest takie nieładne zachowanie. Ja nie 
jestem przeciwny tym dożynkom w Ostrowcu. Jestem jak najbardziej "za". Tylko brakło 
tutaj porozumienia, dobrych obyczajów i szanowania zwyczajów, jakie panowały do tej 
pory. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Pan Krzysztof Kowalski,  
Pan Wiceprezydent.  
Wiceprezydent Miasta – K. Kowalski – Szanowna Pani Przewodnicząca! Szanowni 
Państwo Radni! Ja bym chciał zabrać głos tak trochę podsumowująco tą taką naszą 
dyskusję, żeby trochę te emocje wygasić i powiedzieć tak - my tutaj z Panem 
Prezydentem, taką propozycję przedstawiając, bo byliśmy na spotkaniu takim 
roboczym z przedstawicielami Starostwa, wiedzieliśmy, że te dożynki Gminne w 
Ćmielowie będą się odbywać w tym samym terminie. Taka informacja była dostępna. 
Jednak jak sobie policzymy ile jest gmin na terenie powiatu, to się okaże, że tych 
niedziel, bo one się odbywają tylko w niedzielę, dlatego, że rolnicy w okresie, kiedy 
odbywają się żniwa, oni pracują nawet w niedziele. Jeżeli, no Państwo może nie 
wiecie, ale myślę, że wszyscy to sobie doskonale z tego zdają sprawę. Ponieważ to 
jest taki rodzaj działalności, który wymaga gotowości w każdej chwili. Jeśli jest pogoda, 
to się pracuje, nie oglądając się na to, czy jest niedziela, czy to jest dzień roboczy. 
Tych niedziel nie mamy za dużo w okresie, kiedy te żniwa właściwie się już kończą,  
a to się dzieje zazwyczaj – powiedzmy – od połowy sierpnia do połowy września.  
I zawsze, kiedy się odbywały dożynki powiatowe, to one w jakiś tam sposób kolidowały 
z innymi gminami, bo gminy sobie też ustalają między sobą, kiedy chcą te dożynki, 
żeby się odbywały. I to nie jest żaden problem dla rolników, że te drużynki się 
odbywają w dwóch miejscach jednocześnie. Zawsze, zawsze tak było i myślę, że nie 
jest to naprawdę duży problem. Kolejna sprawa to to, że podnosimy argumenty, że 
mamy ileś tam gruntów rolnych, że one, ich ilość maleje w Ostrowcu, ale jak Państwo 
sobie zobaczycie w sąsiednich gminach, to też jest taka tendencja, że ilość gruntów 
rolnych maleje, ponieważ wydawane są pozwolenia na budowę. Rolnicy, właściciele 
tych gruntów, tak zwanych rolnych, budują swoje nowe domy, budują swoje 
zabudowania gospodarcze, wyłączają te grunty z produkcji rolnej i to jest 
ogólnopolska, ogólnoświatowa tendencja, że tych gruntów rolnych nam, niestety, 
ubywa. Wzrasta wydajność, więc jest może to i dobry, albo niedobry ten trend, ale 
wydajność produkcji rolnej wzrasta i stąd żywności mamy wystarczająco i ten trend się 
będzie myślę dalej utrzymywał. Więc to nie jest żaden argument, że u nas maleje ilość 
gruntów rolnych i dlatego nie róbmy dożynek. Tak, jak mówiłem, my nie negujemy 
tradycji hutniczych tego miasta. I dalecy jesteśmy od tego. Ale jak byśmy tak zaczęli 
dyskutować, to po co nam w ogóle targowica i „zielony rynek”, żeby tu rolnicy 
przyjeżdżali, sprzedawali. Przecież nasi mieszkańcy mogą sobie pojechać do Gminy 
Kunów, czy do Gminy Ćmielów i tam sobie kupować produkty rolne. Chodzi o to, że to 
jest zachęcanie do takiego wzajemnego kontaktowania się, do współpracy, żeby 
ludzie, którzy tutaj w Ostrowcu mieszkają, żeby zobaczyli inną, inny, jakby aspekt 
życia tych ludzi, którzy mieszkają na terenach wiejskich. I to jest, myślę bardzo dobra 
inicjatywa i no przestańmy się spierać. Naprawdę proszę o to, żeby zrozumieć, jakie, 
jakie są nasze intencje. My jesteśmy dalecy od jakiejkolwiek polityki. Nie chcemy się 
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tym w ogóle zajmować. Zresztą myślę, że tutaj Pan Prezydent Łakomiec mnie w tym 
względzie poprze. Po prostu, chcemy przygotować imprezę, w której wezmą udział nie 
tylko nasi mieszkańcy, ale również mieszkańcy gmin sąsiednich, tak jak jest 
zazwyczaj. Na Dni Ostrowca też nie zabraniamy przyjeżdżać innym ludziom z innych 
gmin, czy z innych powiatów. I o to tylko chodzi. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Kamil Stelmasik. Radny 
K. Stelmasik – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! Panowie 
Prezydenci! No serce rośnie. Rada Miasta żyje: dyskutujemy, rozmawiamy. Pięknie, 
bardzo mnie to cieszy, bo wreszcie jest przestrzeń do dyskusji i do rzetelnej, i fajnej 
dyskusji. Ja tylko powiem krótko, że tak, spróbujmy, zobaczymy, co z tego wyjdzie. To 
jest kwestia otwarta, zobaczymy, jak to wszystko się poukłada w kontekście, bo 
wiemy, że przecież te dożynki są w pozostałych gminach i to wymaga pewnych tutaj 
zabiegów technicznych, organizacji tego wszystkiego. Trochę taki mam żal, bo trochę 
imprez w swoim życiu zrobiłem. Pracowałem w różnych instytucjach i wiem, że to nie 
jest nic prostego, bo przeniesienie sceny czy sprzętu to nie jest przeniesienie paczki 
zapałek z miejsca na miejsce, a ludzie, którzy przy tym pracują, pracują bardzo ciężko, 
więc chciałbym tutaj wyrazić. swoje zdanie, że mam nadzieję - tak jak powiedział Pan 
Prezydent Łakomiec, że jednak uda się, być może, nie wydać całego budżetu, bo 
wiemy, że faktycznie Miejskie Centrum Kultury 3 września organizuje świetne 
wydarzenie w ramach projektu, który ma dofinansowany z Ministerstwa Kultury i być 
może to w jakiś sposób zasili ten dzień w sensie wydarzenia kulturalnego,  
i oszczędności, które zostaną z tego wydarzenia, z tych 120 tys. - mam nadzieję, że na 
przykład pójdą na premie dla pracowników Miejskiego Centrum Kultury i innych 
instytucji kultury, którzy jak wiemy bardzo ciężko pracują przez cały rok, przez cały 
okres wakacyjny. Tym bardziej, że tydzień wcześniej, weekend wcześniej mamy Dni 
Ostrowca, więc być może tak się to skończy. Także ja swoje zdanie zmieniam, co do 
poprzedniej sesji. Będę za tym projektem uchwały, choć wstrzymanie się od głosu, 
tydzień temu, miało zupełnie inny wymiar. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radną Grażynę Maj.  
Radna G. Maj – Bardzo dziękuję. Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! 
Szanowna Rado! Przysłuchuję się tej dyskusji z uwagą i uderzyła mnie jedna 
informacja, którą Pan Prezydent Kowalski przedstawił nam tutaj, że data dożynek była 
znana, które miała zorganizować Gmina Ćmielów. Mam pytanie takie, bo myśląc o 
kalendarzu wszelkich imprez, myślę że data i gmina, która została wyznaczona na 
przeprowadzanie dożynek powiatowych, zostaje wyznaczona z roku na rok. Nie wiem, 
może się mylę, ale wydaje mi się, że jest to rozciągnięte w kalendarzu i przewidziane 
w kalendarzu imprez danej gminy po odbyciu się imprezy, że tak powiem kolokwialnie, 
w jednym roku i już musi być zaplanowana impreza poniekąd w następnej gminie  
w następnym roku. Chcę zadać pytanie, czy Gmina Ostrowiec znając termin 
organizowania dożynek w Gminie Ćmielów, nie została jakby, no tutaj troszeczkę 
weszła w kompetencje tej Gminy Ćmielów? Czy nie jesteśmy w tym momencie na 
zasadzie odciągnięcia pewnej grupy rolników tworząc alternatywną uroczystość?  
I gdzie mają być na przykład Pani Starosta? Czy to mają być dwie równoległe imprezy 
powiatowe? Czy to ma być tylko jedna? Chciałabym uzyskać taką informację  
i odpowiedź na to pytanie.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Panie Prezydencie, o zabranie 
głosu. 
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Szanowni Państwo! Na pewno nie jest tak, że 
kończąc jedną imprezę już wiemy za rok, kiedy będzie i gdzie będzie. Każda gmina 
ustala sobie indywidualnie. Takim spinaczem są dożynki wojewódzkie, które mają 
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odbyć się dziesiątego, ponieważ na dożynkach wojewódzkich reprezentowane są 
wieńce, które zostają zwycięzcami na dożynkach powiatowych. A wracając powiem 
tak, Szanowni Państwo, wydłużyliśmy procedowanie, no nie wiem, jak się dziś jeszcze 
zakończy, jak się zakończy, jak się zakończy dzisiejsze głosowanie, ale wydłużyliśmy 
procedowanie. My generalnie 3 września, to było takie nasze założenie. I bywało już 
tak, że i w gminie jakieś było, i było to w innej gminie - były powiatowe. Były takie 
imprezy. Tak, że kiedyś tak bywało. Jesteśmy, będziemy rozmawiać, jeżeli będziemy 
zdecydowani, że takie drużynki robimy. Myślę, że "złoty środek" zawsze się znajdzie  
i na pewno będziemy, będziemy - na pewno nie to, że będziemy szli jak czołg, że 
będziemy robić, bo musimy zrobić, bo będziemy robić, tylko na pewno to będzie 
wszystko przemyślane. Tak jak powiedziałem na ostatniej sesji - miał powstać, znaczy 
powstał, zalążki powstały grupy, która organizowała - z różnych gmin, nie tylko  
z Gminy Ostrowiec i z Powiatu Ostrowieckiego, i z Miejskiego Centrum Kultury. Jeżeli 
tylko będziemy mieli zielone światło na organizację, na pewno wszyscy będziemy się 
spotykać i ustalać te szczegóły dla i przede wszystkim dla Gminy Ćmielów, i dla 
wszystkich gmin okolicznych.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, jeszcze Radna Pani Grażyna  
i za chwilę przechodzimy do głosowania.  
Radna G. Maj – Tak. Dlaczego moje pytanie było o datę i czy Gmina, Gmina Ćmielów 
miała jakby w dyspozycji zorganizowanie dożynek powiatowych? Ponieważ tak, jak 
Pan, nie rozumiem… Bo... Rozumiem, czyli dożynki powiatowe są w Ostrowcu 
zaplanowane w kalendarzu. To właściwie dlatego pytam, ponieważ właśnie te wieńce, 
które Pan  Prezydent tutaj wymienił, a ponieważ pochodzę z, no z okolic, w których 
wiem, na czym polegają dożynki, więc właściwie to mnie zaniepokoiło w związku z 
faktem, że później te zwycięskie wieńce jadą na dożynki wojewódzkie. I tutaj właściwie 
myślałam, że może jakieś alternatywne będą. Jeżeli nie, no to dziękuję bardzo za 
odpowiedź.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Radny Marek Giemza.  
Radny M.Giemza - Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! Pani Przewodnicząca! 
Ja krótko chciałbym się tylko odnieść do całej tej sytuacji. Z tego, co usłyszałem, słowa 
Wiceprezydenta, to organizujemy Dni Ostrowca, na które - są coroczną dużą imprezą 
– przyjadą nie tylko mieszkańcy Ostrowca, ale również całego powiatu. I jak z tego, co 
widzę w bardzo krótkim odstępie czasu, mamy zorganizować dożynki powiatowe. 
Jedna impreza po drugiej. Praktycznie to jest tydzień po tygodniu. Ja nie mam nic 
przeciwko organizacji takiej imprezy dożynek powiatowych. Nie mam nic przeciwko 
rolnikom, pszczelarzom, czy tutaj działkowcom. Natomiast, moim zdaniem, 
powinniśmy się zastanowić i skupić bardziej na inwestycjach na terenie miasta, a nie 
na organizowaniu kolejnych po sobie imprez, jednak tydzień po tygodniu. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę jeszcze Radny Włodzimierz Stec.  
Radny Wł. Stec – Bardzo dziękuję. Pani Przewodnicząca! Przepuszczałem wszystkich. 
Już chyba  z 15 minut czekam, ale cieszę się, może będę akurat ostatni. Też chciałem 
się pokrótce odnieść, niestety, do tego jednego punktu dotyczącego dożynek. Żałuję, 
niestety, że Pan Prezydent nie zgodził się na to, żeby głosować nad wyłączeniem tego 
punktu, bo moglibyśmy, moglibyśmy to zrobić, a jak widzimy wszyscy ile, ile wzbudza 
to, ten punkt kontrowersji. Czekałem cierpliwie do samego końca. Prawie słuchałem 
argumentów wszystkich stron. Jak widać, tak naprawdę to na siłę te dożynki będą 
robione, aczkolwiek ja przeciwko nim nic nie mam. Zupełnie przypadkowo są, będą się 
budować 1,5 miesiąca przed wyborami. Z Ostrowca nikt na pewno nie będzie 
kandydował, także nie ma to nic absolutnie wspólnego. Natomiast ja ostatnio byłem 
przeciwko. Dzisiaj będę "za" - niestety, znaczy „stety” będę za wszystkimi punktami. 
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Chcę, żeby to głośno wybrzmiało i mój Klub również. Z tym punktem się oczywiście nie 
zgadzamy. Skoro nie możemy głosować osobno. Trudno, ale chcę, żeby to 
wybrzmiało. Z tym punktem się absolutnie nie zgadzamy. Natomiast, mi bardziej 
chodziło o finanse. Tak? Chciałbym tutaj poinformować wszystkich Państwa,  
że 6 lat temu złożyłem interpelację pierwszą o zrobienie, wyremontowanie parkingu 
przy Domu Pomocy Społecznej na ul. Grabowskiej. Kilka tych interpelacji też już 
składałem w międzyczasie. Nie ma pieniędzy. Ale żeby dublować dożynki, to 
oczywiście są. Tak? Nawet kiedyś był już zrobiony projekt. Ile ma to kosztować? No, 
nie było jakby decyzji, żeby, żeby taki parking zrobić. Przydałby się nowy. Przydałby 
się większy, a będzie – to super. To się cieszę, bo będzie. No, no to dobrze, że 
zabrałem głos, bo bym się może nie dowiedział, że będzie. Po prostu świetnie. 
Świetnie. Co do współpracy tutaj, Pan Wiceprezydent Kowalski mówił, oczywiście, jak 
najbardziej taka współpraca powinna być w mieście. Powinna być nie tylko wśród 
mieszkańców, ale również wśród radnych. A może, a może przede wszystkim wśród 
radnych, bo, bo mieszkańcy na nas patrzą. Na ostatniej sesji właśnie, chciałem też o 
tym wspomnieć. Tu może się pomylę, ale tutaj Koleżanka również mówiła o tym, żeby 
współpracować, żebyśmy byli jedno. Ja tylko… 
Radna J. Pikus – Nie dzielili, a łączyli.  
Radny Wł. Stec – Słucham?  
Radna J. Pikus – Nie dzielili, a łączyli.  
Radny Wł. Stec – Tak, oczywiście. Tak, żebyśmy się nie dzielili, a łączyli. Tak też było 
na pewno na otwarciu drogi Samsonowicza, gdzie wszyscy radni - podkreślam, 
wszyscy za, byli za dużymi pieniędzmi, żeby dołożyć, a wiemy, kto tam był, kto dostał 
zaproszenie, kto nie dostał. I tylko ostatnia taka informacja, że jak do tej pory,  
w powiecie nigdy nie dublowały się dożynki z gminnymi. To tylko tyle. To jest 
nieprawda. Tak jak mówię, chcę jeszcze raz podkreślić, nasz Klub będzie głosował 
"za" tym projektem uchwały, pomimo, że z punktem 6 absolutnie się nie zgadzamy. 
Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, jeszcze Daniel Strojny.  
Radny D. Strojny – Pani Przewodnicząca! Oczywiście z uśmiechem, bo to bardzo 
przyjemne wydarzenie kulturalne i mam nadzieję, że wszyscy dojadą, bo jednak 
Ostrowiec jest w centrum. Niedawno słyszeliśmy, że brakuje turystyki, więc może  
w jakiś sposób część osób też pozna Ostrowiec od innej strony. A tak naprawdę, 
wydaje mi się, że też jest fajny pomysł na promocję i chciałbym tylko przypomnieć, że 
w marcu w naszym województwie odbywa się bardzo duże, też może bardzo zbliżone 
wydarzenie, gdzie w ciągu trzech dni się przewija około 120 tys. osób. No i też to się 
nie odbywa na błoniach, polach czy łąkach. Znaczy to tak, chciałbym zainicjować. 
Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Państwa, przechodzimy 
do głosowania. No, już ostatni głos.  
Radny D. Kaszuba – Precyzyjne podliczenie. Pani Przewodnicząca! W imieniu Klubu 
chciałbym jeszcze głos zabrać. Proszę państwa! To też uwaga dla mediów, które 
zapewne śledzą i mieszkańców – dzisiejsze posiedzenie sesji nadzwyczajnej Rady 
Miasta. Kilka dni temu, na posiedzeniu poprzedniej Rady Miasta mieliśmy w tym 
punkcie uchwały do czynienia z siedmioma bodajże propozycjami, punktami. W tym 
projekcie uchwały jest ich jedenaście, a więc cztery zostały dodane i dotyczą one nie 
tylko kupna kserokopiarki dla szkoły, ale także właśnie kwestii bardzo ważnej dla 
mieszkańców naszego miasta, czyli transportu na onkologię w Kielcach, a jak również 
remontów dróg w naszym mieście. W tej sytuacji, mimo kontrowersji, które stały się 
powodem odrzucenia propozycji tej uchwały na sesji ubiegłej przez Klub Rady, przez 
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Klub Prawa i Sprawiedliwości, będziemy popierać ten projekt uchwały, ponieważ 
uważamy, że większe dobro dla mieszkańców powinno zwyciężyć, zaś kontrowersje 
nasze, odnośnie kwestii zorganizowania podwójnych dożynek, nie wiadomo w końcu  
w jakim miejscu, i w jakim finalnym koszcie, jest rzeczą tutaj mniej, mniej istotną. Mimo 
argumentów, które staraliśmy się wyartykułować podczas sesji. Cieszę się, że Kolega 
Włodzimierz przytoczył fakty, które rzeczywiście potwierdzają, co nas łączy i nie dzieli 
w kwestii ul. Samsonowicza, bo to będziemy pamiętać. Tak się, niestety, wydarzyło. 
Niemniej jednak, jeżeli Pani Przewodnicząca chce poddać projekt pod głosowanie, to 
pragnę potwierdzić, że Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwości przeciwko temu 
projektowi występować nie będzie. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Proszę Państwa, 
przechodzimy do głosowania projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 
uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na rok 2023. Kto jest za 
przyjęciem uchwały naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska przycisk 
i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, 
proszę Państwa, że uchwałę podjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 
budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na rok 2023  (imienny wykaz głosowania 
stanowi załącznik nr 4 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXXI/85/2023 – załącznik nr 5 do protokołu. 

 
2) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały zmieniający 
uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski na lata 2023-2029. I tutaj też jest autopoprawka. A więc, w miejsce 
Dziennika Ustaw nr 22 poz. 1634, Dziennik Ustaw 2023, poz. 1270. Projekt uchwały 
był opiniowany przez Komisję Budżetu. Proszę Panie Przewodniczący o zabranie 
głosu.  
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Komisja Budżetu 
pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały 
zmieniający uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski na lata 2023- 2029. Kto jest za podjęciem uchwały naciska przycisk  
i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, 
naciska przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, że uchwałę również podjęliśmy 
jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2023- 2029 (imienny 
wykaz głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXXI/85/2023 – załącznik nr 7 do protokołu. 

 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Zanim zamknę, Szanowni Państwo 
obrady, chciałabym Państwu powiedzieć, że po tej sesji, po jej zakończeniu będziemy 
mieć spotkanie z Naczelnikiem Dominikiem Smolińskim odnośnie, odnośnie 
zagospodarowania, rewitalizacji terenu Gutwin. Więc serdecznie zapraszam na to 
spotkanie po sesji. Dziękuję Państwu za dyskusję.  
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Ad III/ Zamknięcie sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego: 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Zamykam obrady LXXXI (81) sesji.  
Wiceprezydent Miasta - A. Łakomiec - Szanowni Państwo! Pani Przewodnicząca! 
Szanowni Państwo, ja jeszcze chciałem serdecznie podziękować za merytoryczną 
dyskusję i przede wszystkim chciałbym zapewnić, że na pewno będziemy z Gminą 
Ćmielów rozmawiać. Ten termin 3 września nie jest jakimś terminem, że tak powiem  
z kamienia. Nie mamy, w związku z tym, że dopiero dzisiaj procedowaliśmy tą 
uchwałę, nie mamy żadnych kontraktów. To, co już było na poprzedniej sesji mówione, 
nie mamy żadnych, czy zespołów, czy jakiś zewnętrznych, zewnętrznych podmiotów, 
którzy jesteśmy zobligowani datą. Więc, na pewno będziemy to rozważać i serdecznie 
dziękuję, i zapraszam wszystkich, mimo wszystko, zapraszam serdecznie wszystkich 
na tą uroczystość kiedy to będzie. Dziękuję serdecznie.  
Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Dziękuję. Zamykam obrady LXXXI (81) 
nadzwyczajnej sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego. 
 
Sesja Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego zakończyła się o godz. 10.29 

 

Przewodniczyła: Przewodnicząca Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego - Irena 

Renduda-Dudek 

Protokołowały: Marta Kamińska, Magdalena Połetek 

 


